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سـاختار جدیـد دانشـگاه آزاد اسـامی پـس از تغییـرات 

در سـطح معاونـت بـه دیگـر حوزه هـا نیـز کشـیده شـد و 

مجموعـه نظـارت و بازرسـی کـه یکی از این مراکز مهم بود، 

دچـار تغییـرات شـد. قبـا عنـوان کردیـم کـه ایـن مرکز در 

چهـار حـوزه عنوان شـده در نـام ایـن مجموعـه یعنـی رصد 

و نظـارت، ارزیابـی، بازرسـی و رسـیدگی بـه شـکایات بـه 

فعالیـت خـود ادامـه خواهـد داد. 

یکـی از تغییـرات اساسـی که این مرکز بـه خود دید، ایجاد 

دفاتـر منطقـه ای در کل کشـور بـود کـه طـی گفت وگـوی 

تفصیلـی »فرهیختـگان« بـا عنایت اللـه ملکی تبـار، رئیس 

مرکـز نظـارت، ارزیابـی، بازرسـی و رسـیدگی بـه شـکایات 

و نحـوه  از جزئیـات  آزاد اسـامی بسـیاری  دانشـگاه 

فعالیت هـای ایـن مراکـز تشـریح شـد. 

او در آن گفت وگـو گفـت: »رویکـرد مهمـی کـه در مرکـز 

نظارت، ارزیابی، بازرسـی و رسـیدگی به شـکایات دانشگاه 

آزاد اسـامی اتفـاق افتـاده، رویکرد مسـاله محوری اسـت؛ 

یعنـی ایـن مرکـز در ایـن تغییـر و تحـولات، خـود را از یـک 

سـازمان نظارتی صرف به یک سـازمان نظارتی حل کننده 

مسـاله تبدیـل کـرده اسـت. مـا به دنبـال حل مسـائل جلو 

می رویـم و قصـد مـچ گرفتـن و اذیت کردن و مواردی از این 

دست را نداریم. در تاشیم در قالب سرویس های مختلف 

بـه قسـمت های مختلـف دانشـگاه مشـاوره ارائـه دهیـم. 

مجموعـه دوسـتان مـا در مرکـز، تخصـص لازم در مسـائل 

مختلـف آموزشـی، مالـی، مدیریتـی و سـایر موضوعـات را 

دارنـد و در این بـاره می تواننـد مشـاوره های لازم را ارائـه 

دهنـد. ایـن رویکـرد خودش را در سیسـتم هم نشـان داده 

و در فضـای جدیـد همـه بازرسـی را به عنـوان حل کننـده 

مسـائل می شناسـند.«

آخـر هفتـه گذشـته سـومین اداره کل منطقـه ای نظـارت، 

ارزیابـی، بازرسـی و رسـیدگی بـه شـکایات دانشـگاه آزاد 

اسـامی اسـتان های مازندران، گیان و گلستان در واحد 

سـاری افتتاح شـد. 

در ایـن مراسـم ملکی تبـار بـه سـاختار جدیـد 

رویکـرد  بـا  نظـارت  و  ارزیابـی 

عملکردگرایـی و در راسـتای بهبود 

فعالیـت واحدهـا اشـاره کـرده و 

گفـت: »ایـن رویکـرد به منظـور 

کـه  اسـت  داشـبوردی  ایجـاد 

نقـاط ضعـف و قـوت  می توانـد 

ی  بخش هـا ر  د را  ه ها  نشـگا ا د

مختلـف نشـان دهـد.«

 همیـن مسـاله باعـث شـد این بـار 

سـراغ محمـد محمـدی، قائم مقام 

مرکـز بازرسـی، نظـارت، ارزیابـی 

و رسـیدگی بـه شـکایات دانشـگاه 

آزاد اسـامی برویـم و از آخریـن 

مرکـز  ایـن  فعالیت هـای 

بـه  رسـیدگی  ی  بـرا

وضعیت دانشجویان، 

کارکنـان  و  اسـاتید 

دانشـگاه آزاد اسـامی 

ر  د و  ا  . کنیـم ل  ا سـو

فراوانـی  گفت وگـو  ایـن 

بـه  رسـیده  مشـکات 

مرکـز را موضوعـات آموزشـی اعـام می کنـد و البتـه دلیـل 

بـه تاخیـر افتـادن تاسـیس دفاتـر منطقـه ای را نیـز بیـان 

می کنـد کـه در زیـر مشـروح ایـن گفت وگـو آمـده اسـت. 

بیشـترینشـکایتونظارتازابتدایتاسـیساولین

دفتـرمنطقـهایمرکـزنظـارتتابـهامروزکهسـومین

دفتـرآندرشـمالکشـورراهانـدازیشـده،حـولچه

موضوعاتـیبودهاسـت؟

مـا در مناطـق عمومـا دسـته بنـدی را براسـاس فراوانـی 

موضوعـات قـرار داده  ایـم کـه ایـن دسـته بندی بـه لحـاظ 

بررسـی هایی کـه مـورد توجـه مخاطبـان و مدیـران بـوده، 

اتفـاق افتـاده اسـت. مراکز نظارت چـون در مناطق، محل 

اصلـی نقطـه اتصال بازرسـی با مجموعه های سـفیر مانند 

دانشـگاه ها هسـتند، برای مدیریت دانشـگاه آزاد اسامی 

بسـیار مورد توجه قرار گرفته اند. بیشـترین آمار و اطاعات 

مربـوط بـه حـوزه موضوعـات مرتبـط، کیفیـت خدمـات 

آموزشـی اسـت؛ یعنـی الان شـکایات یـا درخواسـت هایی 

کـه دانشـجویان دارنـد، در رابطـه بـا وضعیـت حوزه هـای 

آموزشـی، کیفیـت و کمیـت آن بـوده اسـت کـه بیشـترین 

نـوع درخواسـت بـرای حل وفصـل معضـات و مشـکات 

دانشـگاه ها را ایـن دو دفتـر ایجادشـده به خـود اختصاص 

داده اند. بعد از آن، مورد دومی که بیشترین موضوع مورد 

بررسـی مـا در مرکـز به شـمار می رود، موضوعـات مرتبط با 

تعامـل بیـن کارمنـدان بـا، دانشـجویان یـا دانشـجویان با 

اسـاتید اسـت کـه در جایـگاه دوم قـرار گرفته اسـت. 

در مرحلـه بعـدی و جایـگاه سـوم، نظـارت بـر موضوعـات 

مالی اسـت که بیشـترین حجم کاری را دربر می گیرد. این 

موضوعات دانشـگاه متاسـفانه بسـیار غیرشـفاف بوده اند 

و مـا را از گذشـته تـا به حـال درگیـر بحث های مالی 

کرده انـد کـه البته این مسـائل بیشـتر از گذشـته 

بر جای مانده و همچنان لاینحل بوده اند. ما در 

مرکز بازرسـی و نظارت وظیفه خود می دانیم 

کـه ایـن مسـائل را به صـورت ذاتـی دنبـال 

کنیـم. در ایـن قسـمت دو دسـته کلـی نیز وجـود دارند که 

پیگیری امور مالی دانشگاه را شامل می شوند؛ دسته اول 

معوقاتـی هسـتند کـه در پروژه های مالی بـه فراوانی یافت 

می شـوند و دسـته دوم پروژه هایـی که به صـورت نیمه کاره 

توسـط پیمانکار رها شـده اند. 

درمـوردعملکـردمدیـرانفعلـییـامدیـرانگذشـته

چگونـهاقـداممیشـود؛ایـنمدیرانچگونـهارزیابی

میشـوند؟

موضوع آخر  و چهارم که در واقع محل توجه بیشـتر ما در 

مناطق اسـت، ارزیابی عملکرد مدیران دانشـگاه اسـت. از 

طـرف دیگـر، گزارش هـای عملکـردی مدیران به بازرسـی، 

کیفیـت خدماتـی را کـه در دانشـگاه ارائه می شـود نشـان 

می دهـد و بسـتگی بـه کیفیـت عملکـرد مدیـران دارد کـه 

این هم در رویکرد جدید، بیشـتر به آن توجه خواهد شـد. 

ایـن چهـار موضوع بیشـترین بسـته بندی موضوعات مورد 

بررسـی مرکـز نظـارت را در دو مرکـزی کـه راه اندازی شـده 

اسـت، بـه خود اختصـاص داده اند. 

قبـادربـارهنحـوهفعالیـتمرکـزتوضیحاتـیارائـه

شـدهبود،امابیشـترازچهطریقیبهاینموضوعات

رسـیدهاید؟

ببینیـد، مـا معمـولا سـه راه را کریـدور اصلـی بـرای طـرح 

موضـوع در بازرسـی قـرار داده ایـم؛ بخشـی اطاعاتـی 

هسـتند کـه از طریـق اعضـای هیات علمـی، کارمنـدان 

و دانشـجویان بـه مرکـز گـزارش می شـود کـه سـه ذی نفع 

اصلـی دانشـگاه بـه حسـاب می آینـد. البتـه روش انتقـال 

اینهـا متفـاوت اسـت کـه این 

افـراد از طریق اطاعیه، 

خبر، مراجعه حضوری یا هر مسـیر دیگری به مرکز نظارت 

موضوعات را منتقل می کنند. از سـوی دیگر حجم برخی 

مسـائل وقتـی زیـاد و فراگیر شـود، ما را جـذب می کند که 

سـراغ آن برویـم. مثـا در بحـث حسابرسـی این گونه عمل 

می کنیم که اتفاقا بیشتر این مسائل را به خود اختصاص 

داده اسـت و مـا در دوره هـای حسابرسـی کـه به صـورت 

مرتبـط در واحدهـا رصـد می شـوند، انجـام خواهیـم داد. 

مـا در بحـث حسابرسـی دوره ای و ارزیابی هـای آموزشـی 

سیسـتماتیک، به صـورت منظـم در واحدهـا ایـن روش را 

انجام خواهیم داد که منجر به کشـف و دریافت مسـائلی 

از این دسـت خواهد شـد.  البته یکی از مسـیرهایی که به 

مـا کمـک می کند، بحث هیات رئیسـه دانشـگاه اسـت که 

مسـائلی را کـه خودشـان بـه آنهـا می رسـند بـه مـا منتقـل 

می کننـد و مـا نیـز آنهـا را پیگیـری می کنیـم. 

البتـه دسـتگاه ها یا سـازمان هایی کـه کا فعالیت نظارتی 

بـر کل کشـور دارنـد و خـارج از مجموعـه دانشـگاه نیـز 

هسـتند هـم گاهـی بـه مـا کمـک می کننـد. 

پایگاهاطاعرسانیمرکزنظارتچراقطعشدهاست؟

ما در حال طراحی سامانه جدید هستیم که سامانه 

رسیدگی به شکایات نام دارد. در واقع این سامانه جدید 

نقطه اتصال و لبه اتصال ما به ذی نفع های دانشگاه است 

که قابلیت های متنوعی نیز دارد و به خاطر آن وب سایت 

فعلی را فعا از دسترس خارج کرده ایم. البته وب سایت 

قبلی و ایمیل های رئیس مرکز و ایمیل هایی که قبا عنوان 

شده اند، کاما فعال و در دسترس هستند و برای دریافت 

شکایات اعام شده آمادگی دارند. 

ی مبنــا  چقــدر اطاعــات یــن ا

تصمیمگیــریقــرارخواهنــد

گرفــت؟

ما برمبنای اطاعات خامی که 

دریافت می کنیم، هیچ گاه اقدام به 

تصمیمی نمی کنیم، اما می توان 

از آنها استفاده کرد. ببینید، ما 

در ادبیات بازرسی، این اخبار را 

روی  باید  که  می دانیم  اطاعاتی 

آنها فرآیندی صورت گیرد که تبدیل 

به اطاعات مفید شود. بخشی از این 

اطاعات که در تصمیم های مهم دانشگاه 

گرفته می شود، همین اطاعات ما در مرکز 

نظارت و بازرسی است و در واقع ما باید اطاعات 

خام را مورد ارزیابی و راستی آزمایی قرار 

دهیم. وقتی این اتفاق می افتد، مبنای 

تصمیم گیری در سیستم خواهد شد. ما 

وقتی شکایتی را دریافت کنیم، از چند 

طریق بررسی و صحت آن را مورد کنکاش 

قرار می دهیم و اگر معتبر شناسایی شود، مبنای 

تصمیم قرار خواهد گرفت. 

بنـابـودتـاپایـانآبانمـاه1۰مرکـزراهانـدازیشـود،

امـاتابـهحـالسـهمرکـزدرکشـورراهانـدازیشـده

اسـت،چـرا؟

مـا تقریبـا در حـال راه اندازی همه آن هفت مرکز هسـتیم. 

آن هفـت مـورد نیـز تمام اقدامـات ابتدایی شـکل گیری را 

انجام داده اند، اما در برخی واحدها و دانشـگاه ها کمبود 

امکانـات و منابـع داریم کـه امیدواریم با همکاری واحدها 

سـرعت بیشـتری بـرای راه انـدازی ایـن هفـت مرکـز به کار 

گرفتـه شـود و تـا دو مـاه آینـده همـه مراکـزی را کـه قـول 

داده ایـم، کامـل کنیـم. البتـه بخشـی از نیـروی انسـانی 

و منابـع و امکانـات را تامیـن کرده انـد. مـا تـا هفتـه بعـد یا 

نهایتـا دو هفتـه دیگـر حوزه اهواز را نهایی خواهیم کرد که 

شـامل اسـتان های خوزسـتان و ایام خواهد بود. از طرف 

دیگـر منطقـه کرمـان، هرمـزگان و سیستان وبلوچسـتان 

نیرویابی را انجام داده و برای جمع بندی جلساتی را برگزار 

کرده انـد. اسـتان های اصفهـان، چهارمحال وبختیـاری و 

یزد هم همین طور و بقیه مناطق نیز در حال آماده سـازی 

هسـتند کـه به محـض آماده سـازی راه اندازی می شـوند. 

یزدان محمدی
روزنامه نگار

  نیمکت خبر

رستمی:باافولهژمونیآمریکاروبهروهستیم

کمیسیون دانشجویی کنفرانس وحدت اسامی با حضور رئیس مجمع تقریب 

مذاهب، رئیس نهاد رهبری در دانشگاه ها و ۱۲۰ دانشجو از ۲۵ کشور دنیا برگزار 

شد. رستمی گفت: »جهان اسام درگیر مسائلی است که می تواند فرصت بزرگ 

برای رســـیدن به جهش و جایگاه واقعی و ارزشـــمند را رقم بزند و از یک طرف با 

تهدیداتی روبه رو هستیم که می تواند آسیب هایی به اسام بزند.« او تصریح کرد: 

»از طرفی با افول هژمونی آمریکا و انزجار کشور های تحت سیطره آمریکا روبه رو 

هستیم و از سویی در جهان اسام ما ظرفیت بزرگی داریم. جمعیت بزرگ و توانمند 

و اثر گذار و منابع معدنی و موقعیت های سوق الجیشی که در اختیار کشور های 

اسامی و جهان اسام است تا بتوانند رسالتی را که خداوند بر دوش رسل قرار داده، 

به تحقق برسانند.« رئیس نهاد رهبری در دانشگاه های کشور در ادامه با اشاره به 

اهمیت مساله وحدت گفت: »وحدت یک مساله اصلی است و مقطعی نیست، 

بلکه شعار دین ما وحدت است و دین ما همه را برادر یکدیگر معرفی کرده است.«

تعطیلی۳۰۹مرکزعلمی-کاربردیدیگر

کیانوش بهرهی، سرپرست دفتر گسترش آموزش عالی دانشگاه 

علمی- کاربردی گفت: »در راستای افزایش کیفیت آموزشی، ۳۰۹ 

مرکز علمی- کاربردی غیراستاندارد در سطح کشور منحل شد.« او 

از تعطیلی تعدادی از مراکز علمی- کاربردی دولتی در سال های 

گذشته خبر داد و گفت: »در حال حاضر ۶۳۵ مرکز علمی- کاربردی 

فعال وابسته به دولت وجود دارد که در دو سال اخیر کوشیده ایم 

برای مراکز تعطیل شده جایگزین هایی درنظر بگیریم و به این منظور، 

متقاضیان درخواست های خود را به این دانشگاه ارائه داده اند.« 

سرپرست دفتر گسترش آموزش عالی دانشگاه علمی- کاربردی 

اظهار داشت: »با درخواست بسیاری از دانشجویان، امکان تحصیل 

در دو رشته همزمان در دانشگاه علمی- کاربردی به تصویب رسیده 

است و به زودی شیوه نامه آن به استان ها اباغ می شود.«

حضوروزیرعلومدرکنفرانسیونسکو

منصور غامی، وزیر علوم در راس هیاتی در چهلمین نشســـت 

کنفرانس عمومی ســـازمان علمی، آموزشـــی و فرهنگی ملل 

متحد، )یونسکو( در پاریس حاضر شد. وزیر علوم، تحقیقات و 

فناوری کشورمان در دیدار با مدیرکل یونسکو، ضمن برشمردن 

پیشرفت های ایران در زمینه های علمی و دانشگاهی، بر آمادگی 

برای تبادل این تجربیات با یونسکو تاکید کرد. او ضمن برشمردن 

مواردی از همکاری های علمی و دانشـــگاهی کشـــورمان در 

منطقه غرب آسیا، به موضوع ارائه شرایط تحصیل برای فرزندان 

پناهندگان خارجی مقیم ایران پرداخت و دســـتور رهبر معظم 

انقاب مبنی بر لزوم ثبت نام همه کودکان افغانستانی در مدارس 

ایران، چه آنها که دارای شرایط قانونی حضور در ایران هستند و 

چه آنها که مدارک قانونی حضور در ایران را ندارند را یادآوری کرد.

»فرهیختگان«نتایجاولیندادههایمرکزنظارت،ارزیابی،بازرسیورسیدگیبهشکایاتدانشگاهآزاداسامیرامنتشرکرد

مسائل آموزشی در صدر  درخواست دانشجویان

دانشگاه

تشکر بابت عفو

و تخفیف احکام برخی دانشجویان

حجت الاســـام رســـتمی، رئیس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در 

دانشـــگاه ها با صدور پیامی از حجت الاسام رئیسی، رئیس قوه قضائیه 

در پیگیری عفو و تخفیف احکام برخی دانشجویان تشکر و قدردانی کرد.

در بخشـــی از این پیام آمده اســـت: »یکی از مســـائلی که می تواند سد 

راه حرکت پرشـــتاب علمی کشور باشد، حاشیه ســـازی منفعت طلبانه 

برخی دشمنان معارض و هم پیمانان سست عنصر داخلی شان در فریب 

دانشجویان و تحریک آنان به اقداماتی ضدملی است که در تاریخ انقاب 

تجربه شـــده است. البته آنچه گاهی بر حاشیه می افزود نوع مواجهه با 

این دانشجویان است.

اقدام حضرتعالی در خصوص تاش برای عفو و تخفیف حکم تعدادی از 

دانشجویان - که با اعتماد رهبر فرزانه انقاب به پیشنهاد شما عملی شد- 

بار دیگر رافت اسامی و عقانیت انقابی نظام را به منصه ظهور گذارد.«

پیام

مقام اول واحد نجف آباد

 در جذب طرح های برون دانشگاهی 

دانشـــگاه آزاد اسامی واحد نجف آباد در راســـتای سیاست های جدید 

دانشگاه آزاد اسامی درخصوص حمایت از ایده های فناورانه دانشجویان 

مســـتعد، اقدامات مختلفی از جمله برگزاری اســـتارتاپ ها و حمایت از 

مراکز رشـــد را از سال گذشته آغاز کرده است، به طوری که توانستیم ظرف 

یک ســـال دو مرکز تحقیقاتی به تعـــداد مراکزمان اضافه کنیم و در حال 

حاضر ۱۲ مرکز تحقیقاتی که یکی از آنها پژوهشکده است، در این واحد 

دانشگاهی به فعالیت می پردازند، به طوری که می توان عنوان کرد در کنار 

هر دانشکده مان یک مرکز تحقیقاتی فعال است که سه مرکز تحقیقاتی در 

حوزه پزشکی و مابقی در حوزه غیرپزشکی به فعالیت می پردازند. البته دو 

مرکز رشد نیز در این واحد دانشگاهی راه اندازی شده که یکی از آنها مصوب 

وزارت علوم و دیگری مصوب وزارت بهداشت را دارا هستند. 

خوشبختانه با حمایت های صورت گرفته از تیم های دانشجویی مان این 

تیم ها توانســـته اند به موفقیت های جهانی و کشوری برسند و در کنار آن 

از انجمن های علمی دانشـــجویی نیز غافل نشـــدیم، تا جایی که در این 

زمینه و حوزه باشگاه پژوهشگران جوان شاهد تحولات بسیاری بوده ایم. 

انجمن های نیمه فعال ما مجددا احیا شـــده و شاهد برگزاری رویدادهای 

مهمی مانند رویداد موداک که حوزه مهندسی پزشکی را شامل می شود، 

بودیم. در این واحد دانشگاهی به طور دائمی و هفتگی ایده های کارآفرین 

و فناورانه دانشجویان دنبال می شود، تا جایی که هر روز یکی از این ایده ها 

به دانشجویان معرفی می شود. 

یکی از نکات مهمی که در طول سال های اخیر به طور جدی از سوی این 

واحد دانشـــگاهی دنبال شده، بحث تجاری سازی ایده های دانشجویی 

است؛ موضوعی که تاش کرده ایم با سرمایه گذاری مشترک بین دانشگاه و 

صاحبان ایده دنبال شود و برای این مساله نیز از شورای اقتصاد دانش بنیان 

مجوزهـــای لازم را کســـب می کنیم. البته از طرفی نیـــز به دنبال جذب 

ســـرمایه های بیرونی برای تجاری سازی ایده دانشجویان هستیم که این 

مهم از طریق صندوق نوآوری و شـــکوفایی دنبال می شود و توانسته ایم تا 

امروز چندین طرح را از همین مسیر به تجاری سازی برسانیم. با این حال 

باید به این مساله اشاره کنم که در طول یک سال گذشته بیشتر همت مان 

روی فرهنگ سازی بوده است، به طوری که بتوانیم این فرهنگ را در میان 

دانشـــجویان نهادینه کنیم که می توانند با ارائه ایده های خود، راه را برای 

تجاری سازی ایده شان باز کنند؛ مساله ای مهم که قطعا می تواند تحولی را 

در بین دانشجویان ایجاد کند. در همین راستا نیز کارگروه های مختلفی را 

در حوزه های متفاوت ایجاد کرده ایم که در کنار عضویت اعضای هیات علمی 

در آن، شـــاهد حضور کارشناسان خبره از بین کارمندان نیز هستیم. در 

حقیقـــت هریک از مراکز تحقیقاتی مان بـــه کارگروه های مرتبط با حوزه 

فعالیت شان مرتبط هستند و این کارگروه ها در نقش اتاق فکر عمل می کنند 

که می توانند مواد اولیه را برای تصمیم گیری های نهایی آماده کنند. 

حمایت از تیم های دانشجویی و ایده های فناورانه باعث نشده از ظرفیت 

اعضای هیات علمی برای ارتباط گیری با صنعت غفلت کنیم، به طوری که 

امروزه واحد نجف آباد مقام اول را در میان تمامی واحدهای دانشـــگاهی 

ازلحاظ ریالی درحوزه جذب طرح های پژوهشی برون دانشگاهی کسب 

کرده و این مساله نشان می دهد اعضای هیات علمی این واحد دانشگاهی 

توانسته اند به خوبی با صنایع ارتباط برقرار کرده و برای رفع مشکات آنها 

گام بردارند. 

امیررضا نقش
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد نجف آباد

حرف آزاد استاد
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